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Pünkösdi várakozás 
 

Kész a világ, 
Feszült, ünnepi várás 
dereng felette. 
Halotti csend. Csak néha néha 
Sóhajt az Isten lelke. 
 

Kimérve minden pálya 
Megtöltve minden lélek-lámpa, 
hol csak úr a lét… 
De jaj, sötét van, 
Mélységes iszonyú sötét! 
 

A zordon tömeg-árnyék 
Némán zokogva kering utjain, 
S csak egyet tud és egyet érez… 
…Most váratlanul vágyón 
megvonaglik 
és felzúg Istenéhez: 
Betelt az idő! 
Sugarat, fényt, szint adj nekünk, 
Mert epedünk! 
 

Fényesség nélkül oly sivár az élet! 
Nagy Alkotónk,  
oh mondd ki szent igédet 
Legyen világosság!… 
 

És ismétlik mindig erősebben 
A felviharzott étheren keresztül 
És felharsan az egek harsonája 
S a végtelennek zsolozsmája zendül 
Zsibongva, zsongva… 
 

És nagy szavát az Úr – kimondja!  
 

Dsida Jenő 
 

 

 

 
 

 

Pünkösdi nyelveken 
 
„Halljuk, amint a mi nyelvünkön beszélnek az Isten felséges 
dolgairól” (ApCsel 2,11b) 
 

Nem olyan rég, a bibliaiskolában töltött időm alatt számos 
különböző nemzetiségű diákkal tanulhattam együtt. A kulturális és 
nyelvi sokszínűség nagyon izgalmas volt, hiszen korábban 
maximum csak képernyőn keresztül láttam olyan nemzetiségű 
embereket, akikkel itt együtt élhettem. A pozitív izgalom mellett 
azonban volt egy negatívum is: angol nyelvtudás híján nem tudtam 
velük beszélgetni. Sokszor érzékeltem, hogy nagyon jó 
beszélgetéseket folytatnak, jókat poénkodnak és építik egymással a 
kapcsolatokat, én azonban ezekből kimaradtam. Bármennyire is 
próbáltak figyelmesek lenni, sokszor éltem meg nagy veszteségként 
azt, hogy nem értem őket és így nem tudok igazán mély 
kapcsolatba kerülni velük.  

Aki került már hasonló élethelyzetbe, az biztos sokkal inkább 
tudja értékelni, ha valami a számára érthető nyelven van közölve. 
Tudja milyen azt érzékelni, hogy a meg nem értés miatt lemarad 
valamiről, ami talán nagy jelentőséggel bírna az életében. Mennyire 
rossz lenne, ha olyan híreket, amiken az életünk múlik, mondjuk 
kínai nyelven közölnének velünk, olyan körülmények között, ahol 
még fordító programot sem használhatnánk a lefordításához.  
Milyen szörnyű lenne, ha Isten felséges dolgairól nem hallhatnánk 
a mi nyelvünkön. Elég nyomorult élet lenne az, amelyben nem 
lenne tudomásunk a hatalmas Isten felséges dolgairól. És milyen jó, 
hogy egy ilyen eshetőségről csak feltételes módban beszélhetünk, 
annak köszönhetően, hogy a Felséges Isten nem tartotta titokban 
előttünk az Ő dolgait. 

Pünkösd napján annak a csodája történt meg, hogy a 
Szentlélekkel betöltött apostolok olyan módon hirdethették Isten 
tetteit, amit minden jelenlévő zsidó megértett függetlenül attól, 
hogy honnan érkezett és milyen nyelvet beszélt. Péter pedig ilyen 
módon elmondhatta azt a beszédet, ami Isten leghatalmasabb 
tettéről szólt, az Ő Fia, Jézus Krisztus értünk való feláldozásáról.  
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És ők ezt megértették. De nem csak úgy, mint egy 
információt, amit a saját nyelvükön hallhattak, hanem 
úgy érthették meg, mint valamit, amit a saját szívük 
nyelvén hallottak. A Szentlélek nem csak az értelmük 
számára tette érthetővé, hogy mit jelent az, amit Isten 
értük tett, hanem a szívük számára is. „Amikor ezt 
hallották, mintha szíven találták volna őket, és ezt 
kérdezték Pétertől és a többi apostoltól: Mit tegyünk, 
testvéreim, férfiak?” (ApCsel 2,37).  

Isten nemcsak elvégezte a hatalmas tetteit a 
teremtéstől kezdve, a zsidó néppel való 
szövetségkötésen át a megváltásig, hanem arról is 
gondoskodott, hogy mi, a 2023-ban élő, magyar 
anyanyelvű, pogány emberek is hallhassunk minderről, 
a számunkra érthető módon. Ráadásul ő nem is csak 
arról gondoskodott, hogy mindezt a számunkra érthető, 
magyar nyelven tárja elénk, hanem arról is, hogy ennek 

a jelentőségét a mi személyes, szívünk nyelvére 
lefordítsa. 

Jézus világból való eltávozása és a tanítványai 
magukra hagyása borzasztó lenne, ha ő nem ígérte 
volna meg, majd teljesítette volna be a Szentlélek 
elküldését a számunkra. A Szentlélek részesít minket 
abban az ajándékban, hogy korlátozott emberi elmével 
megérthessük a korlátlan Isten felséges tetteit olyan 
mértékben, ahogyan arra szükségünk van. Nem 
maradunk le semmi olyan tettéről, aminek jelentősége 
van az életünk szempontjából. Ő minden szükségeset 
megtett ahhoz, hogy ne maradjunk ki semmiből, amire 
a vele való kapcsolat építéséhez szükségünk van. A 
Lélek által megismerhettük az Isten felséges dolgait és 
minden nap mehetünk mélyebbre ebben az ismeretben. 
Használjuk ki minél inkább ennek a lehetőségét és 
áldjuk érte a mi felséges Istenünket! 
 

Gőczi János 
 

IMAHÁZUNK TÁJÁN 
 

Nagypéntek – Húsvét az imaházban 
 

 
 

 

  

 
„Mert úgy szerette Isten a világot, hogy egyszülött Fiát adta, hogy aki hisz őbenne, el ne vesszen, ha-
nem örök élete legyen” – olvashatjuk a János 3,16-ban. Szeretet-áldozat, hit-ajándék: szópárok, melyek 
velős összefoglalását adják a megváltás titkának. A Biblia soraiból kiderül, hogy Isten annyira szerette, 
hogy sosem hagyta teljesen magára a bűnbe esett és a halál uralma alá került embert. Különféle módo-
kon közelítve felé utat próbált nyitni számára újra és újra a szabaduláshoz. Az Úr több szövetséget is kö-
tött az emberrel. A kegyelem szövetségének megkötésére maga az Atya Fia, Jézus Krisztus jött el sze-
mélyesen, valóságos emberi testben. Ez az új szövetség az ő vére árán lehet ma is a miénk. Erről a 
szövetségről szól a húsvéti történet. Jézus Krisztus az ember képviselőjeként vállalta a felelősségét an-
nak, hogy emberi vonatkozásban bemutatja az Isten tökéletes szentségét, és azt, hogy a megváltás által 
képes a bűnös embert is abba a helyzetbe hozni, amelyben hozzá hasonlatossá válhat. Az a kegyelem – 
amit Jézus Krisztus vére által tudhatunk magunkénak – a hit által felülírhatja bűneinket.” (Balázs André lp.) 
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ISMERJÜK EGYMÁST? 
 

Igyekszem mindig tartani magam ahhoz az elvemhez, hogy többszöri próbálkozás után már ne erőltessek 
semmit, ne legyek tolakodó, fogadjam el, ha valaki nemmel válaszol. Így voltam mostani interjúalanyommal 
is, aki talán kétszer is elzárkózott attól, hogy így valljon életéről. De – ahogy majd alant olvassák is a testvé-
rek – valahogy az utóbbi két évben sokkal nyitottabbnak éreztem, ezért csak rákérdeztem újra, és most igent 
mondott. Kiskőrösi József testvérem életútjának megismerése ugyanúgy izgatott, ahogy bárki másé a gyüle-
kezetben. Örülök, hogy őszintén, kedvesen, odafigyelve, precízen írt az életéről, úgy, ahogy a közösségben 
megismertük őt. Köszönjük, Józsi! 
 

– Kérem, beszélj arról, hogy 
mikor, hol és milyen család-
ba születtél, kik voltak a szü-
leid, milyen nehéz családi 
környezetbe születtél, hogyan 
és hol teltek gyermekéveid? 
Milyen emlékeid vannak az 
édesanyádtól külön, és az 
együtt töltött gyerekkorból, 
amire a mai napig emlék-
szel? 
1952. június 14-én születtem, 

mint Kiss József a Borsod-Abaúj-Zemplén megyei 
Aszaló községben. 1974-ben megváltoztattam a nevem 
Kiss-ről Kiskőrösi-re. Nagyon gyakori név volt a Kiss, 
és több munkahelyemen, a könyvelésen, stb. összeté-
vesztettek. Utoljára az egyik munkahelyemen még 
gyermektartási díjat is elkezdtek tőlem vonni. Ekkor 
megváltoztattam a nevem. A könyvelésen meg is kö-
szönték, mert sok Kiss József volt a cégnél. 

Édesapám a MÁV-nál dolgozott vonatvezetőként, 
édesanyám  háztartásbeli volt, később Budapesten mint 
villanymotor-tekercselő dolgozott. Két éves voltam, 
amikor a szüleim elváltak. Édesanyám mostohaanyja 
nem engedte, hogy engem magával vigyen a szülőfalujá-
ba. Sajnos ott könnyű fizikai munkát nem kapott, ezért a 
városban próbált munkát keresni. Akkoriban a vidéki 
embereknek nagyon nehéz volt a városban munkát talál-
ni, mert a kormány szigorú rendelettel akadályozta az ur-
banizációt, azaz a városokba költözést. Végül mégis Bu-
dapesten talált munkát. Akkor már megtért, hívő volt, 
sokat imádkozott érte, és végül az Úr megsegítette. A 
lakhatás is nagyon nehéz volt, nem hogy albérletet, még 
jó ágybérletet is nehéz volt találni. Ebben is kapott segít-
séget, egy nagyon rendes néninél ágybérletet kapott. Ez 
azt jelentette, hogy a házi nénivel, meg egy hívő szoba-
társával hárman aludtak egy szobában. Ilyen körülmé-
nyek között természetesen nem tudott magához venni, 
így tíz éves koromig a nagyszüleim neveltek. Édesapám 
újra nősült és nem törődött velem. 

Egy-másféléves lehettem, amikor készült rólam egy 
olyan fénykép elölről, és hátulról is, ahogy az asztalon 
ültem félmeztelenül. Édesanyám megmutatta a képet a 
szomszéd barátnőjének, és ő észrevette, hogy kismérté-
kű gerincferdülésem van. Rögtön elvitt az orvoshoz, ké-
szítettek gipszágyat, hogy abban aludjak, vitaminokat is 
felírtak. Mivel a válás miatt el kellett mennie, nekem 
meg a gipszágy nem tetszett, állandóan sírtam, a nagy-

szüleim meg nem tudtak aludni, így a gipszágyat kidob-
ták, és nem vittek többet az orvoshoz. Ahogy nőttem a 
gerincem fokozatosan ferdült. Ha betartották volna az 
orvos utasításait, valószínű, hogy nem lett volna ilyen 
erős a ferdülés. 

Édesanyám évente rendszeresen nyáron hazautazott 
a szülőfalujába látogatóba, közben útba ejtette Aszalót, 
hogy engem is meglátogasson. Mindig hozott ajándé-
kot, de a nagymama nagyon ellene nevelt, ragaszkodott 
ahhoz, hogy vele legyek, mert jól jött neki az édesapám 
fizetéséből levont gyermektartási díj. Így számomra 
édesanyám csak egy idegen személy volt, akitől aján-
dékot kapok. Amikor már iskolába jártam, rendszeresen 
írt levelet, húsvét és karácsony előtt megkérdezte, hogy 
milyen ajándékot szeretnék, és azt postán elküldte. Ké-
sőbb kapott az újpesti kerületi tanácstól egy tanácsi bér-
lakást. Szeretett volna magához venni, de a nagymama 
hatására erősen ellenálltam. Egyik nyáron a szomszéd 
kisfiút, aki egyidős volt velem és a barátom volt, elvitte 
Budapestre egy hétre. Amikor hazajött beszámolt ne-
kem az élményeiről, hajókáztak a Dunán, voltak a Vi-
dámparkban, Állatkertben stb. Felkeltette a kíváncsisá-
gomat, a barátom elmondta az édesanyjának, és így 
édesanyám is megtudta. Levélben meghívott, és itt már 
az isteni gondviselés működött, mert a nagymama nem 
is próbált lebeszélni. A faluban lakott egy kalauznő, aki 
rendszeresen járt fel Pestre, így a felügyelete mellett 
egyedül is utazhattam. Édesanyám engem is elvitt, 
ahogy a barátomat a különböző nevezetességek megné-
zésére. Nagyon jól éreztem magam, a szomszédban volt 
egy élelmiszerbolt, annyi Bambi üdítőitalt ihattam, 
amennyit csak akartam. A két hét gyorsan elszállt. A 
szomszédok azt tanácsolták édesanyámnak, hogy ne 
erőltesse, hogy maradjak ott vele, hanem bízza csak a 
gyerekre. Amikor már közeledett a nyaralás vége, 
mondta, hogy kisfiam már vissza kell menned a nagy-
mamához, mert kezdődik az iskola. Erre én sírva fakad-
tam, és azt mondtam, hogy „Csak akkor megyek vissza, 
ha elzavarsz”. Úgy látszik megéreztem az édesanyai 
szeretetet és így vágyat éreztem, hogy vele maradjak. 
– Mikor kerültél először a gyülekezetbe? Hogy érezted 
ott magad, milyen meghatározó élmények értek téged 
ebben az időszakban? Hogyan történt a megtérésed, 
milyen út vezetett a Megváltóval való találkozásodhoz? 
Hol és kik által történt a bemerítésed? 
Amikor már együtt laktunk, édesanyám természetesen 
rendszeresen járt istentiszteletre, hívott engem is, de én 
nem mentem, akkor még ateista voltam. Ő pedig böl-
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csen nem erőltette, de a megtérésem után elmondta, 
hogy sokat imádkozott értem. A lakás nagyon jó helyen 
volt, közel Újpest központjához, két utcasaroknyira az 
újpesti baptista imaháztól. Egy vasárnap délelőtt, ami-
kor már édesanyám elment az istentiszteletre, ahogy ki-
néztem az ablakon, láttam, hogy nagyon el van borulva. 
Így úgy döntöttem elviszem az esernyőt elé, hogy haza-
jövet ne ázzon meg. Az imaházba nem mentem be, csak 
megálltam az ajtó előtt, gondoltam, hogy itt megvárom. 
Akkor jött egy presbiter testvér, jól elkésett, de valószí-
nű, hogy nem véletlenül. Megszólított, mondta, hogy be 
lehet jönni. Így hát én is bementem, leültem a leghátsó 
padba, hogy miről szólt az igehirdetés, nem tudom, nem 
is figyeltem. Az istentisztelet után, ahogy a terem végé-
ben vártam az édesanyámat, többen kedvesen odaléptek 
hozzám, és szeretettel beszélgettek velem. Ez engem 
meglepett, megéreztem a testvérek szeretetét. A követ-
kező vasárnap mondtam édesanyámnak, hogy én is me-
gyek vele, és attól kezdve rendszeresen mentem az is-
tentiszteletekre, és nagyon jól éreztem magam. Kezd-
tem odafigyelni az igehirdetésekre. (Ezért nagyon fon-
tos hogy az először érkező vendégekkel szeretettel, de 
ne tolakodóan beszélgessünk.) 

Később az ifjúsági vezető testvér is odajött hozzám, 
beszélgetett velem, majd meghívott az ifjúsági alkal-
makra. Összebarátkoztam a fiatalokkal és elkezdtem ol-
vasni, tanulmányozni a Bibliát. Egy idő után a szobám-
ban, imádkozás közben rám nehezedett a bűnöm súlya, 
és sírva kértem bocsánatot. Átéreztem, hogy az Úr Jé-
zus milyen nagy áldozatot hozott értem, és megtértem, 
azaz hittel elfogadtam az Úr Jézust személyes megvál-
tómnak. Megértettem, hogy el kell fogadnom az Úr Jé-
zus gondolkodását, attitűdjét, és igyekeznem kell asze-
rint élni. Azonban ez csak az Ő erejével lehetséges. A 
bemerítkezésem 1970-ben volt, Gerzsenyi László test-
vér merített be. 
– Milyen szolgálatokba kapcsolódtál be, miután a gyü-
lekezet tagja lettél? 
A fiatal testvérekkel nagyon jó volt a kapcsolatom, részt 
vettem a különböző szolgálatokban: bizonyságtétel, ta-
lálkoztunk más gyülekezetek fiataljaival, párosával 
meglátogattuk az elmaradó félben lévő fiatal testvére-
ket, a Károlyi kórházban betegeket látogattunk.  
– Hogyan alakultak iskolás éveid? Milyen szakmát ta-
nultál? Hol kezdtél el dolgozni, és hogyan változtak a 
világi munkahelyeid? 
A megtérésem pont az érettségi előtt volt, és Úr Jézus 
olyan csodálatosan megsegített, még az osztályfőnököm 
is megdicsért. 1971-ben végeztem el az elektronikai 
műszerész szakközépiskolát. Később a technikus minő-
sítői vizsgát is letettem. Összesen három munkahelyen 
dolgoztam. Először a Fővárosi Műszerkészítő Vállalat-
nál. Automatikus nyomásporlasztásos olaj- és gázégő 
berendezések automatikájának a bemérésével, beállítá-
sával, és ellenőrzésével foglalkoztam. Később a vállalat 
megszűnt, munkahelyet kellett váltanom. A Híradás-
technika Szövetkezetnél a TV-ék gyártásához szükséges 

áramkörök bemérése volt a munkám. Végül a BHG 
Híradástechnikai Vállalatnál dolgoztam, ahol a telefon-
központok fejlesztését végeztük. Itt az az áldás ért, 
hogy vásárolhattam egy vállalati értékesítésű örökla-
kást, melyben most is lakom. 
– Hogyan vezetett az Úr Budára? Milyen meghatározó 
emlékeid, embereid, barátaid vannak az itt töltött idő-
ből? Hogyan alakultak itt a szolgálati lehetőségeid? 
1975-ben elkezdték lebontani Újpest területének a felét, 
mert új panellakótelepet kívántak építeni. Mi beleestünk 
az I. ütembe, így el kellett költözni Újpestről. Választ-
hattunk, és mi a Fehérvári úti lakótelepet választottuk. 
Kaptunk egy szép másfél szoba összkomfortos panella-
kást. Innen Újpestre járni nagyon messze volt. (Akkor 
még nem volt meg a 3-as metró.) Döntenünk kellett, 
hogy a Budafoki, vagy az Alsóhegyi utcai gyülekezetbe 
helyezzük át a tagságunkat. A Budafoki Gyülekezetbe 
történő utazást valahogy nehéznek találtam, így a Budai 
Gyülekezetet választottuk. 1975-ben még csak huszon-
három éves voltam, így rögtön felvettem a kapcsolatot a 
fiatal testvérekkel. Akkor is már volt csoportos házi 
imaközösség, sőt eleinte még az előttünk lévő korosz-
tállyal is. Nagyon áldásosak, és emlékezetesek voltak és 
maradtak ezek az alkalmak. A fiatal testvérek közül 
több barátom is volt, ha nem tévedek, sajnos már csak 
egy van itt a gyülekezetben. A többi testvérek elkerül-
tek más gyülekezetekbe. Szerettem beszélgetni az idő-
sebb testvérekkel is, és barátságot kötöttek velem. Már 
valamennyien az Úrnál vannak az Örökkévalóságban. 
Nagyon örülök, hogy részt vehetek jelenleg is a házi 
csoportos imaórákon, nagyon áldásosak, majdnem 
olyan mintha családtag lennék. Sokat jelent az egymá-
sért mondott ima, melyet én is érzek, tapasztalok. A 
Szentlélek kirendelt más szolgálati területet is. Több 
testvérnek segítek. 
– Kérem, hogy beszélj életed kiemelkedő próbáiról, ar-
ról, hogy hogyan és milyen élethelyzetek által tanított 
téged Isten eddigi hívő életedben? 
Életem során több kiemelkedő próbáim is voltak: az 
érettségi vizsga, a munkahely keresés, kisebb egészség-
ügyi problémák, harc az ó-emberi természetemmel, kis-
hitűség, félelmek, aggodalmaskodások. Több élethely-
zetben megtapasztaltam, hogy a Szentlélek, vezet, szól 
hozzám, vagy csak egyszerűen úgy alakulnak a körül-
mények, hogy az irány egyértelmű. Azt viszont megta-
nultam, hogy bátran fordulhatok Istenhez a kéréseim-
mel, de fontos, hogy előtte Istennel rendezett legyen a 
kapcsolatom a Szentlélek által, mert csak igazságban, 
tiszta kezekkel számíthatok a segítségre. Az csak külön 
kegyelem az életemben, amikor hullámvölgyben vol-
tam, Ő megkönyörült rajtam és megsegített. Azt is meg 
kellett tanulnom, hogy mindennek rendelt ideje van. Is-
ten válasza, segítsége a rendelt időben érkezik. 

Jelenlegi főbb problémáim az egyedüllétből követ-
keznek, többek között el kell tudnom engedni édes-
anyámat, mert Ő már az Úrnál van. Lefekvéskor, ami-
kor a sötétben rám tör az egyedüllét érzése, vagy édes-
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anyámmal álmodom, lelki fájdalmaim vannak. Ilyen-
kor, kérem a Szentlélek erejét, hogy begyógyuljon a 
seb, és eltudjam engedni. 
– Van-e kedves igéd, éneked, és miért az? 
Sok kedves igém, énekem van, a teljesség igénye nél-
kül: „Ha száddal vallást teszel az Úr Jézusról, és szí-
vedben hiszed, hogy az Isten feltámasztotta Őt a halál-
ból, megtartatol.” (Rm 10,9). Az első bibliámat 1969-
ben kaptam édesanyámtól. Ezt az igét írta be a borító 
fedél után következő első üres oldalra. A többi kedves 
igém: „Mert úgy szerette Isten e világot…” (Jn 3,16). 
„Kérjetek és adatik nektek, keressetek és találtok…” 
(Mt 7,7–11). „Jöjjetek én hozzám mindnyájan, akik 
megfáradtatok…” (Mt 11, 28–30).  

Kedves énekeim: „Nagy Istenem, ha nézem a vilá-
got…”; „Ha Isten békéje lakja szívemet….” Az ének 
szerzője elveszítette az egész családját és nem sokkal 
utána megírta ezt az éneket. Ez nagy hatással van rám. 
„Itt vagyok, Istenem, vizsgálj meg engem…” 
– Milyen terveid vannak még? 
Édesanyám elköltözésekor egy új korszakba lépett az 
életem. Naponta kérek lelki (szellemi) erőt, hogy hitem 
és reményem szerint majd ott lehessek az Úrnál az 
örökkévalóságban. Addig is, míg e testben élek, enge-
delmes és hűséges szeretnék lenni az Úrhoz. Amit ki-
rendelt nekem feladatokat az Ő ereje által maradéktala-
nul el tudjam végezni és felkészült legyek a rendelt idő-
re, amikor el kell költöznöm, hitem és reményem sze-
rint az örökkévalóságba. 
– Pünkösdhöz kapcsolódva: van-e olyan élményed, ve-
zetésed, amikor egyértelműen érezted a Szentlélek ki-
áradását az életedben? 
Megtérésemkor, amikor már teljes egészében átéreztem, 
hogy Istentől az Úr Jézus áldozata révén, milyen nagy 
ajándékot (örökéletet) és kiváltságot kaptam, határtalan 
öröm töltötte be a szívemet. 

Az elmúlt ötvenkét év alatt, többször is előfordult, 
hogy az istentisztelet alatt, a Szentlélek kiáradását érez-
tem az egész gyülekezet számára, és ebben az igehirde-
tés és a többi szolgálatok mind eszközök voltak, ezt 
még csak jobban erősítették. Ilyenkor az istentisztelet 
végén mindig nagy örömmel, áhítattal mentem haza, 

mintha nem is a földön jártam volna. Ez kihatott a kö-
vetkező hetekre is. 

Édesanyám halálakor ugyan nem öröm, hanem mér-
hetetlen nyugalom, békesség költözött a szívembe, a 
szomorúság mellett vigasztalt az a tudat, hogy az Úrban 
halt meg. A Szentlélek vezetett, az intézni való ügyek 
problémamentesen megoldódtak, és bevezetett az egye-
düllét elfogadására, az élet dolgainak végzésére. 
Ha visszagondolok az elmúlt ötvenkét évre, nagyon há-
lás vagyok Istennek hogy már fiatalon megtértem, és 
kaptam ajándékba a hitet. Nagyon sok áldást kaptam, 
ingyen kegyelemből. Kérem Istent, hogy embertársaim-
ról se feledkezzek meg, hanem életemmel, és beszé-
demmel bizonyságot tudjak tenni a megváltó Jézus 
krisztusról. „Amikor eljön a Pártfogó, akit én küldök 
nektek az Atyától, az igazság Lelke, aki az Atyától 
származik, az tesz majd bizonyságot énrólam, de ti is 
bizonyságot tesztek, mert kezdettől fogva velem vagy-
tok.” (Jn 15,26–27). 
– Köszönöm, hogy rászántad magad, és ilyen őszintén 
vallottál eddigi életedről. Ezzel az igével kívánom, 
hogy további életed is Isten kezében legyen: 
„Mit mondjunk tehát ezekre? Ha Isten velünk, ki lehet 
ellenünk? Aki tulajdon Fiát nem kímélte, hanem mind-
nyájunkért odaadta, hogyan ne ajándékozna nekünk ve-
le együtt mindent? Ki vádolná Isten választottait? Hi-
szen Isten az, aki megigazít. Ki ítélne kárhozatra? Hi-
szen Krisztus Jézus az, aki meghalt, sőt feltámadt, aki 
Isten jobbján van, és esedezik is értünk. Ki választana el 
minket Krisztus szeretetétől? Nyomorúság, vagy szo-
rongattatás, vagy üldözés, vagy éhezés, vagy mezítelen-
ség, vagy veszedelem, vagy fegyver? Amint meg van ír-
va: „Teérted gyilkolnak minket nap mint nap, annyira 
becsülnek, mint vágójuhokat.” De mindezekben dia-
dalmaskodunk az által, aki szeret minket. Mert meg va-
gyok győződve, hogy sem halál, sem élet, sem angyalok, 
sem fejedelmek, sem jelenvalók, sem eljövendők, sem 
hatalmak, sem magasság, sem mélység, sem semmiféle 
más teremtmény nem választhat el minket Isten szerete-
tétől, amely megjelent Krisztus Jézusban, a mi Urunk-
ban.” (Rm 8,31–39) 
 

Ádány Judit 
 

ISTEN VELETEK! 
 

 

Április 23-án vasárnap a délelőtti istentiszteleten köszöntek el a 
gyülekezettől Kotán Péter és Melitta testvéreink. Családi és gyü-
lekezeti életük Székesfehérváron folytatódik. Ezekkel az igékkel 
kívánjuk, hogy ott is találjátok meg az ajándékaitoknak megfele-
lő szolgálatot, és Isten áldja meg további életeteket! 

„Áldjon meg téged az ÚR, és őrizzen meg téged! Ragyog-
tassa rád orcáját az ÚR, és könyörüljön rajtad! Fordítsa fe-
léd orcáját az ÚR, és adjon neked békességet!” (4Móz 
6,24) 
„… én és az én házam népe az Urat szolgáljuk!” (Józs 
24,15/b) 
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IMAHÁZUNK TÁJÁN 
 

Stratégiai változások a gyerekbibliaköri szolgálatban 
 

 
 

Két fontos hírről szeretnék beszámolni a gyülekezetnek 
a gyerekbibliakörök kapcsán. Mindkettőnek nagyon 
örülök, mindkettőben Isten előremutató ujját látom. Kö-
szönjük a gyülekezetnek, hogy támogatjátok a 
gyerekbibliaköröket! 
Legkisebbek bibliai gyerekfoglalkozása: Oroszlán-
kölykök 
Tavasszal, próba jelleggel sikeresen teszteltük, úgyhogy 
véglegesítettük ezt az új csoportot, ami a legkisebb gye-
rekeknek szól. Jelenleg hat olyan, 2-4 év közötti gyer-
mek jár a gyülekezetünkbe, akik hosszabb-rövidebb 
időre már el tudnak szakadni a szüleiktől. Ennek a fog-
lalkozásnak a fő célja, hogy segítsük a szülőket. Tud-
juk, hogy nem könnyű ilyen pici gyerekekkel az élet, 
szeretnénk, hogy az imaházban legyen lehetőségük ki-
csit felnőttes dolgokkal is foglalkozni, Istenre figyelni, 
tudva, hogy közben gyerekeik is jó helyen vannak. 

A gyerekeknek bibliai alapon tartunk foglalkozáso-
kat, bár természetesen most még inkább érzik, mint ér-
tik ezeket. Minden alkalommal egy tanító és egy segítő 
van ezekkel a kis „Oroszlánkölykökkel”. És néha azért 
érnek minket kellemes meglepetések, például Simon 
Abigél az egyik foglalkozás utáni héten többeknek el-
mesélte, hogy „Képzeld, engem Isten teremtett! Ő készí-
tett!” Szívmelengető! 

Az Oroszlánkölykök csoport vezetője Bodóné Nagy-
Lukács Doroti, tanítótársai Simonné Pap Viola és Son-
koly Tamás; segítőként pedig Bokros Réka, Gulyás-
Orcifalvi Timi és Bodó Dani támogatják őket. 
Stratégiai megújulás a nagyobb gyerekek kapcsán 
Milyen egy jó gyerekbibliakör? Az Isten által hozzánk 
küldött gyerekeknek mire van igazán szüksége? Az erő-
forrásainkat hova csoportosítsuk, ha nincs lehetőségünk 
mindenre, mit helyezzünk előtérbe? Ezek a kérdések az 
elmúlt évben sokszor felmerültek, úgy döntöttem, hogy 

muszáj ezzel alaposabban foglalkozni, így közösen lét-
rehoztunk egy új, gyerekbibliaköri stratégiát. Az Orosz-
lánkölyköket ebből most kihagytuk, de a nagy-
ovis/iskolakezdő Felfedezők csoport és a kicsit nagyobb 
iskolás Hangyaifi csoport kapott így iránymutatást. 

Sok beszélgetés, gondolkozás és ima mellett Baker 
Ágival, a Reménység Magjai mestertanárával is leül-
tünk erről beszélgetni. Ezek alapján mutattam be a taní-
tói csapatnak a tervezetet, akik – Kotán Béla lelkipász-
torunkkal és Nagy Péter gyülekezetvezetőnkkel kiegé-
szülve – együtt töltöttek pár órát az imaházban, hogy 
mindent jól megértsünk, tovább gondoljunk, eldönt-
sünk. 
A víziónk a következő: „Az a vágyunk és fő célunk, 
hogy minden, a gyülekezetünkbe kerülő gyerek értse és 
érezze a kulcs üzenetet: Jézus szeret téged! Segítünk 
nekik, hogy haladjanak előre a megtéréshez és egészsé-
ges hívő élethez vezető útjukon.” 

Tanítói csapatunk elég nagy és sokszínű, nagyon há-
lás vagyok mindenkinek a munkájáért. A Felfedezőket 
(ide 11 gyerek jár) Széles Juli vezeti, itt tanít 
Hunyadyné Gulyás Kinga, Szabóné Maczkó Petra és 
segít nekik Uri Bogi is. A Hangyaifit (7-en vannak) 
Sonkoly Tamás vezeti, itt tanít Szebegyinszki Janka, 
Uri Imi és Uri Beni.  
Megbeszéltük, hogy milyen értékek mentén dolgo-
zunk együtt a jövőben, mint tanítói csapat: Például 
hogy segítjük, kiegészítjük egymást, illetve hogy fo-
lyamatosan fejlődünk. Fontos, hogy minden gyerek 
egyedi (vannak speciális nevelési igényű gyerekek is a 
csoportokban, illetve nagyon eltérőek a személyiségek), 
nekik való módon kell tanítanunk őket. Illetve a fő cé-
lunk nem az információk tanítása, hanem Jézus szerete-
tének átadása! 

Utána átbeszélgettük a csoportok lehetséges céljait 
és eszköztárát, ez az, ami segít minden készülésünkben 
iránytűként megmutatni, hogy mik a prioritások. 
A Felfedezők fő céljai: Közösség. Biblia. Gyülekezet-
hez tartozás. Szülők hitélete. Annak alapján értékelünk 
ki egy-egy időszakot, hogy ezekben mennyire sikerült 
fejlődni, ezekhez jó eszközök például a közösségi prog-
ramok, családi feladatok, aranymondások vagy az ének-
lés. 
A Hangyaifi fő céljai: Kapcsolat Jézussal. Közösség. 
Biblia. Egyéni pásztorolás. Látszik, hogy vannak átfe-
dések, de itt már más területek is megjelennek – olyan 
eszközök tudnak ezekben segíteni, mint az önismeret 
fejlesztése, a felszabadult beszélgetések megteremtése, 
vagy a lelki gyakorlatok. 

Ég a szívünk azért, hogy a gyerekeknek tovább tud-
juk adni Jézus szeretetét – ez sok készüléssel, nehéz-
séggel, akár stresszel is jár, szükségünk van az imahát-
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térre, köszönjük, ha imádkoztok értünk! Ha bármilyen 
további kérdésetek vagy visszajelzésetek lenne, kérlek, 
engem keressetek! 
Nyári terveink: Sok év után idén először tervezünk 
ottalvós nyári gyerektábort, Karád településen leszünk 
majd augusztusban a Felfedezőkkel és a Hangyaifivel, 
azzal a céllal, hogy mélyüljön a közössége a gyerekek-
nek egymás felé és persze Isten felé is. Sőt, nemrég úgy 

döntöttünk, hogy szervezünk az iskolásoknak egy nap-
közis jellegű tábort is, ahol nincs létszám-korlát, ahová 
lehet külsős gyerekeket is elhívni. Köszönjük, ha imád-
koztok a szervezésért, meghívásokért, sok munka áll 
előttünk – és reméljük, sok áldás is! 

Szeretettel: 
Sonkoly Tamás, a Családi Munkacsoport vezetője 

 
 

 

„Legyetek férfiak, legyetek erősek!” 
Férfinapot tartottunk a gyülekezetben 

 

Mi, férfiak sem szerettünk 
volna lemaradni: a márci-
us közepén megtartott Női 
nap után április 22-én, 
szombaton délután mi is 
tartottunk egy Férfi napot 
a gyülekezeti ház közös-
ségi terében. Meghívott 
előadónk, Bolyki László 
közkedvelt igehirdető, 
lelkigondozó, író, zenész 
és énekes volt. Húszan 

voltunk együtt, fiatalok, középkorúak és idősek, egye-
dülállók és házasok. Az előadás témája a címben emlí-
tett igevers-részlet kifejtése volt, amely a tágabb kör-
nyezetében így szól: „Vigyázzatok, álljatok meg a hit-
ben, legyetek férfiak, legyetek erősek! Minden dolgotok 
szeretetben menjen végbe!” (1Kor 16,13–14). Termé-
szetesen Pál apostol felszólítása minden keresztyénre – 
férfiakra és nőkre – egyaránt vonatkozik, mi most mé-
gis azt vizsgáltuk közösen, hogy Isten igéje kit tart erős 
férfinak… 

Bevezetőben Laci elmondta, hogy az Úr a jelen té-
mát az utóbbi időben egyre inkább a szívére terhelte. 
Tíz évvel ezelőtt még nem volt kérdés, hogy ki a férfi 
és ki a nő, de ma már igen! A világban nagy zűrzavar 
alakult ki a (transz)gender-kérdés kapcsán, de az evan-
géliumi gyülekezetekben nincs bizonytalanság, hiszen 
tudjuk, hogy Isten az embert férfivá és nővé teremtette. 
Ám még így is érdemes megvizsgálni, hogy milyen az 
Isten gondolata szerinti férfi. Önmagában kevés a meg-
felelő kromószóma-kapcsolódás, a nemi jellegzetessé-
gek, ezért az ige így szólít fel minket: „Legyetek férfiak, 
legyetek erősek!” Miért szükséges ez a felszólítás újra 
meg újra? Mert a nők természetes módon válnak nővé, 
és a gyermekszülésnél válnak asszonnyá, míg a férjek, 
sajnos, továbbra is maradhatnak nagyra nőtt csecsemők! 
Sok olyan férfi él társadalmunkban, akik soha nem ava-
tódtak be a férfi létezésbe.  

Előadónk felhívta figyelmünket a férfi-irodalom leg-
ismertebb művére, Robert Bly: Vasjankó című könyvé-
re. A világhírű amerikai költő a férfiak fájdalmas prob-
lémáira keres választ: amellett, hogy sok férfi nőiesen 
érzékeny lett, vajon miért nem merik vállalni a kocká-

zatot, miért hiányzik világunkból a kemény, határozott 
férfijellem? És miért van az, hogy „az ipari forradalom 
kezdete óta egyre növekszik a bánat a férfiakban”? A 
szerző régi mesékben és mítoszokban – legfőképpen a 
„Vasjankó”-ban találja meg a választ. A Grimm testvé-
rek által lejegyzett, de valójában ősrégi mesét, valamint 
nagy mítoszkutatók és pszichológusok gondolatait ele-
mezve arra a következtetésre jut, hogy a mai férfiak éle-
téből legfőképpen azok a beavatási rítusok hiányoznak, 
amelyek a régi társadalmakban a fiút férfivá érlelték. 
Bly ebben a költői szépségű könyvben egy olyan, 
nyolclépcsős beavatási folyamatot mutat meg, amely-
nek során a férfi megismerheti jellemének ősi, kemény, 
határozott – de nem kegyetlen vagy szadista – oldalát. E 
könyv gondolatai alapján Bly számos előadást és tré-
ninget tartott, s nem kis mértékben az ő munkálkodása 
nyomán alakult ki s vált valóságos tömegmozgalommá 
a maszkulinizmus az 1990-es évek Amerikájában. Bly 
csak azt szeretné, ha modern világunkban sokkal több 
lenne az igazi férfi, aki képes kiállni az igazáért, aki bá-
nat és depresszió helyett örömet ad és kap a párkapcso-
latokban, s aki fiait is be tudja avatni a férfilélek mély-
ségeibe és a férfiélet valóságába. 

 
Közösen összegyűjtöttünk néhány megszűnt, vagy 

ma is élő beavatási rítust: cserkészet (kisdobos, úttörő), 
bérmálkozás, konfirmálás, megtérést követő bemerítés, 
sorkatonaság stb. A legnyilvánvalóbb példa a 12 éves 
zsidó fiúk ünnepélyes férfivá avatása (a Bármicvó), 
amelynek során a kamaszodó fiú a zsinagógában a nők 
számára fenntartott helyről átülhet a férfiak közé, és a 
felnőttekkel azonos jogokat kap… Ezeknek a meghatá-
rozó rítusoknak a hiánya miatt késhet vagy el is marad-
hat a férfivá válás.  
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Egy találó mondás szerint: „A hím és a férfi között 
olyan nagy a különbség, mint a szén és a gyémánt kö-
zött.” A nyersgyémánt tulajdonképpen egy sajátos szer-
kezetű széndarab, amely hozzáértő, gondos csiszolás ál-
tal válik vagyont érő ékszerré! Így a fiatal fiúk is az 
idősebb férfiak életpéldája, tanítása, próbatételei által 
nyerhetnek beavatást a férfiélet titkaiba. A legideálisabb 
az, ha ez az idősebb férfi az édesapa, de hiányában be-
töltheti ezt a szerepet a nagyapa, vagy a gyülekezeten 
belül érett hívő emberek. Egy felmérés szerint az édes-
anya megtérése esetén annak esélye, hogy az egész csa-
lád megtér: 7%, míg ha az édesapa megtér: 93%! Ez a 
megfigyelés nagyban hajaz néhány újszövetségi törté-
netre, ahogy Kornéliusz százados vagy a filippi börtön-
őr házanépével (oikosz) együtt megtér és bemerítkezik! 

 
Néhány bibliai személy életútját is megnéztük té-

mánk szempontjából: hogyan lett Jákób „anyámasszony 
lekvárkatonájából” Izráel, Isten győztes harcosa, a 12 
törzs pátriárkája! Közben megfogalmazódott számunkra 
a gyülekezetekben élő férfikép: megbízható, terhelhe-
tő… és unalmas! Miért? Egyfajta magyarázat: az otthon 
levő fiúból hiányzik a tékozló fiúban levő tűz! Meg-
vizsgáltuk Dávid életútját is – akit a Biblia „az Isten 
szíve szerinti férfinak” nevez –, hogyan lett a pásztorfi-
úból harcos (aki nemcsak a nyáját védte meg az orosz-
lántól, hanem Góliát ellen is ki mert állni), és vált ki-
rállyá, aki aztán a fiának, Salamonnak továbbadja min-
dazt, amit gyűjtött!   

Fontos törvényszerűség: mindig az idősebb férfi 
avatja be a fiatalt: Mózes Józsuét, Illés próféta Elizeust, 
Pál apostol Timóteust stb. Ma is ilyen élő, férfinemze-

dékek közötti kapcsolatokra van szükség a gyülekeze-
tekben. – Az ige szerinti erős férfi vállalja a lemondást, 
a fájdalmat, a halált – feleségéért, családjáért, gyüleke-
zetéért, végső soron Krisztusért, hiszen ha igaz, hogy 
„…minden férfinak Krisztus a feje”, csak abban az eset-
ben lehet a férfi „az asszony feje”, és várhat a részéről 
engedelmességet (1Kor 11,3). Ahogy Krisztus meghalt 
az egyházért, nekünk, férfiaknak is ilyen áldozatos sze-
retettel kell gondoznunk családunkat! Ebben a látszóla-
gos gyengeségben mutatkozhat meg Isten ereje! Érde-
mes megnézni, hogy a címben említett felszólítás igei 
környezete szerint az erős férfi jellemzői: a hitszilárd-
ság és a szeretet. 

Negyedórányi szünet után, amikor a gyülekezet nő-
testvérei által készített finom süteményeket és teát elfo-
gyaszthattuk, a felvetett gondolatok megbeszélésére ke-
rült sor. Szinte minden résztvevő hozzászólt, és egymás 
hite, tapasztalata által is közelebb kerültünk annak 
megértéséhez, mit jelent Isten szíve szerinti erős férfi-
nak lenni. Az Úr adjon nekünk erőt a megvalósításhoz! 

 

Kolozs Nagy János 
 
Ajánlott irodalom: 

 Getz, A. Gene: A férfi a Biblia tükrében 
(Gyakorlati feladatokkal). – Keresztyén Isme-
retterjesztő Alapítvány. Budapest, 1995. 

 Elliot, Elisabeth: Gondolatok a férfiakról. Jó 
Hír Iratmissziós Alapítvány – Hárfa Evangéli-
umi Kiadó Alapítvány. Budapest–Eger, 1994. 

 Crabb, Lawrence C.: Apám, édesapám… 
(Lelki példaképek titka). – Magyarországi 
Evangéliumi Testvérközösség. Budapest, 1994. 

 Murrow, David: Hová tűntek a férfiak a gyü-
lekezetekből? (…és miért utálnak odajárni?). – 
Szeretetvár Baptista Gyülekezet. Pécs, 2012. 

 Eldredge, John: Kalandvágyó, harcos, hős (A 
férfilélek titka). – Koinónia Kiadó. Kolozsvár, 
2015 és 2022.  

 Richards, Larry: Légy férfi! (Légy olyan férfi, 
amilyennek Isten teremtett!). – Szent István 
Társulat. Budapest, 2013. 

 

VELÜNK TÖRTÉNT 
 

Épüljünk a bizalomban! 
 

Május 20-án néhány testvérnővel ellá-
togattunk az Országos Baptista Női 
konferenciára. A konferencia témája a 
Bizalom volt, és körülbelül nyolcszáz 
nő vett részt rajta. Megérkezve nagyon 
jó érzés volt sok ismerőssel összefutni. 

Számomra a legtanulságosabb 
Uzonyi Barnabás tanítása volt. Az elő-
adást egy kép kivetítésével kezdte, 

amin egy hullámvasút két utasa látszott a menet elején. 
Az egyik vigyorgott, míg a másikon látszott, hogy na-
gyon fél. Bár a végére mind a ketten mosolyogtak, az 
utazást nem ugyanúgy élték meg. A mi életünkben is 
lehetnek helyzetek, amikbe tudjuk, hogy Isten helyezett 
el minket, mégsem tudjuk elhinni, hogy ez jó lesz. 

Az egyik példa, amit hozott, Jerikó elfoglalása volt. 
Vajon mennyire tudták elhinni a katonák a hatodik nap 
után is, hogy van bármi értelme körbejárni a várost. 
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Hat napon át nem történt semmi. Semmilyen 
látható eredménye nem volt a sétának. Viszont a he-
tedik napon Isten ledöntötte a város falait, és győ-
zelmet adott a népnek. Egy hozzánk talán közelebb 
álló példát is mondott. Lehet, hogy Istentől meg-
kapjuk, hogy valakinek a gyógyulásáért imádkoz-
zunk. El is kezdjük, majd felhívjuk, hogy van. Va-
jon mit csinálunk, ha az a válasz, hogy még rosz-
szabbul, mint eddig. Ki tudunk tartani abban, amit 
Isten kért tőlünk? 

Ezen kívül még egy mondat ragadott meg na-
gyon a tanítás alatt, ezzel szeretném befejezni a be-
számolóm: „Az, hogy min aggodalmaskodsz, a leg-
többet megmutatja, hogy hol a leggyengébb a bi-
zalmad.” 

Sonkoly Anna 
 

BIZONYSÁGTÉTEL 
 

A Szentlélek vezetése életemben 
 

Hálás vagyok Istennek, hogy gyer-
mekségemtől fogva olvashatom a 
Bibliát. Az igék megmutatják, hogy 
kell élni az életben és mi vár a halál 
után. Vannak kiemelkedő igék, amik 
konkrét válaszokat adtak-adnak a 
mindennapi életemben. 
„Bizony, bizony mondom néktek: Ha 
a földbe esett gabonamag el nem hal, 

csak egymaga marad; ha pedig elhal, sok gyümölcsöt te-
rem.” (Jn 12,24) Megértettem, hogy az öröklött és szer-
zett tulajdonságaimnak, a maghéjnak el kell halnia. És ez 
egy egész életen át tartó elhalási folyamat, a belső rész a 
bennem lévő Szentlélek, aki a gyümölcsöt megtermi. 

Miért vizsgáztam jól anatómiából? Mert ez volt az 
aznapi igém: „Ne félj, férgecske Jákób, maroknyi Izrá-
el! Én megsegítelek – így szól az ÚR, a te megváltód, 
Izráel Szentje.” (Ézs 41,14) – és megsegített. 

Már menyasszony voltam, amikor gondolkodtam 
azon, hogy a hétköznapi életben, hogy fogunk kijönni 
egymással. Péterrel beestünk egy imacsoport alkalmá-
nak a végére és kezembe nyomtak egy igét, ami részben 
azt tartalmazta, hogy ne keress elválást (1Kor 7,27). At-
tól kezdve nyugodt és boldog voltam, ez már ötvenhét 
éve történt. 

Egy trabant, egy nő, egy kisgyermek, plusz az M7-es 
autópálya: nem jó kombináció. Féltem, hogy mit csiná-
lok, ha a kocsival probléma lesz. Egy fali mondás jött 
velem szembe: „Eredj el békességgel…” (Lk 7,50). Bé-
kességben, jól megérkeztünk Balatonalmádiba. 

Mostanában körül nézve a környezetünkben el fogja 
az embert a csüggedés, egész más szemszögből néztem 
a jelent, elolvasva az aznapi igét: „Boldogok azok, akik 
a Bárány menyegzőjének a vacsorájára hivatalosak.” 
(Jel 19,9) 

Hallható hangon is hallottam Isten hangját. Egész 
életemben állami gondozott gyermekek között dolgoz-
tam. Otthon törölgettem a nagy asztalunkat és gondol-
kodtam azon, hogy milyen sok gyerek ülhetné körül ezt 
az asztalt vasárnap, és jöhetne velünk imaházba. Meg-
szólalt bennem a hang, hogy „Ne várj, hanem csi-
náld!”. És elbuktam, eszembe jutott, hogy dolgozom, a 
család, a szüleim segítsége, hogy bírnám ezt? Csak egy 
kislányka járt hozzánk és az imaházba. 

Indíttatás: a napokban történt, hogy jött a gondolat, 
évek óta nem beszéltem egy közeli barátnőmmel és hogy 
fel kéne hívni. Amikor felhívtam sírva mondta, hogy 
azért imádkozott, hogy még Húsvét előtt hívjam fel. 

A 70-es években történt, hogy két házaspár és mi ket-
ten ráálltunk arra az igére, hogy az „Ige élő és ható”. 
Közösen elmentünk egy régóta a gyülekezetbe járó há-
zaspárhoz és igéket mondtunk egymásnak, „csak” imád-
koztunk és eljöttünk. Attól kezdve hetente összejöttünk, 
az Igével foglalkoztunk, és imádkoztunk. Folyamatosan 
csatlakoztak a testvérek, közben döntések is születtek, a 
bemerítés is megtörtént 1977-ben. Szolgáltunk együtt, és 
megéltük a szeretetközösséget, volt, hogy negyvenen 
szorongtunk egy szobában, míg a gyerekek a másik szo-
bában játszottak. A Sátánnak nagyon nem tetszett és 
munkához látott. Kikerült Jézus a központból, nem tar-
tottuk be az Igében leírt szabályokat, és egyszer csak 
hárman maradtunk. Még egy évig összejártunk hárman, 
de nem történt meg a csoda. A házicsoport, amibe most 
járhatunk, kb. tíz éve működik. 

Könyörgünk, hogy a Szentlélek áradjon ki a gyüle-
kezetben, a családokban, és vigyázzunk és engedelmes-
kedjünk Neki! 

Novákné Irén 
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A cél: szabadságban szolgálni 
 

Bevezetőként hadd írjak néhány 
meglátást arról, hogy mit gondolok 
a szolgálatról. Sokáig két fogalom 
keveredett a fejemben a szolgálattal 
kapcsolatban: a gyülekezeti szolgá-
lat és az embertásaim felé végzett 
szolgálat. 

Olvastam Rick Warren: Céltuda-
tos élet című könyvét, ami nagy ha-

tással volt a gondolkodásmódomra. Olyan idézetet hoz-
nék, amiket kiírtam magamnak, és megtanultam fejből: 

 

 „Az élet nem rólam szól.” (Rick Warren) 
 „A földi élet ideiglenes állomáshely’ (Rick War-

ren) 
 „Nem a láthatókra nézünk, hanem a láthatatla-

nokra, mert a láthatók ideig valók, a láthatatlanok 
pedig örökkévalók.” (2Korinthus 4:18) 

 „Az igazi öröm az életben: egy általad hatalmas-
nak elismert cél elérésében eszköznek lenni. A 
természet kezében erőnek lenni, s nem egy lázas, 
önző, beteges, panaszkodó kis csomónak, aki 
szemrehányást tesz a világnak, amiért nem az ő 
boldogságát tartja szem előtt.” (G. B. Shaw) 

 „Ha valaki az örökkévalóság fényében él, régi 
szemlélete, hogy mennyi örömet talál az életben, 
átalakul azzá, hogy Isten mennyi örömet talál az 
ő életében.” (Rick Warren) 

 „Isten szeretete sohasem követeli meg a válto-
zást, hanem létrehozza azt.” (Carl H. Stevens) 

 

Volt egy igevers, ami mindig fejtörést okozott: 
„Akár esztek tehát, akár isztok, bármi mást 
cselekesztek, mindent Isten dicsőségére tegyetek!” 
(1Kor 10,31) Azt hiszem, hogy sikerült megértenem: Is-
ten nem arra vágyik, hogy szolgálatokat végezzek, ha-
nem arra, hogy Jézushoz hasonlóan szolgáló legyen az 
életem. Tehát a gyülekezeti szolgálat és az embertársa-
im felé végzett szolgálat azonos abban, hogy milyen a 
„szívem állapota.” 

Most rátérnék az Istennel való kapcsolatomat rom-
boló tényezőkre, amik sokszor elveszik a szolgálatom 
örömét, és így a motivációmat. Őszinte leszek. 
Sikertelenség érzése 

Nyomasztó, hogy évek óta lelkesen végezzük az 
evangélizációt, és én senkiről nem tudok, akinek meg-
változott volna ettől az élete. Nyomasztó, hogy állami 
gondozott gyermekekhez jártunk szeretni őket és átadni 
az életünket átformáló örömhírt, melyet a rossz magavi-
seletük és érdektelenségük miatt abbahagytunk. Nyo-
masztó, hogy több barátom Istentől távoli háttérből be-
jött a gyülekezetbe, belekóstolt Isten országába, és úgy 
döntött, hogy nem kér belőle. Még sok nyomasztó dol-
got fel tudnék sorolni. 

Olyan érzésem támadt, hogy Isten nem munkálkodik 
a világban, hanem lehetetlen feladatokkal kínoz engem. 
Nem kenetteljes ezt leírnom, de tényleg ez a gondolat 
kísért rendszeresen. 

Két dolgot juttat ilyenkor a Szentlélek az eszembe, 
mellyel igyekszem küzdeni: 

 

 Isten országának az építésében nem én vagyok a 
parancsnok, a siker elérése nem az én dolgom. 
Az én feladatom csupán annyi, hogy engedel-
meskedjek a főnökömnek. 

 Jézus három éven át tanította a 12 legbensősége-
sebb tanítványait. Az utolsó vacsorán elköszönt 
tőlük, megáldotta őket. Ők lesznek a jövő egyhá-
zának vezetői. A tanítványok pedig azon vitat-
koztak, hogy ki a nagyobb közöttük, illetve meg-
kérdezték Jézust, hogy mikor tervezi átvenni a 
katonai hatalmat, hogy visszaállítsa a Dávid ko-
rabeli független Izráelt. Én Jézus helyében meg-
pofoztam volna őket. Addig nem mentem volna 
ki a Gecsemáné-kertbe, amíg le nem írják egy 
hosszú papírtekercsre Isten királyságának a jelle-
gét, a kegyelem lényegét, az Ószövetségi utalá-
sokkal alátámasztott Újszövetségi hitvallást és a 
legrátermettebb vezetők névsorát. Jézus nem így 
tett, hanem a 12 tévhitben élő követőjére bízta az 
egyház sorsát. Ezt mondta nekik: „Eljön az az 
óra, sőt már el is jött, amikor elszéledtek, min-
denki a maga otthonába, és engem egyedül hagy-
tok: de én mégsem vagyok egyedül, mert az Atya 
velem van. Ezeket azért mondom nektek, hogy 
békességetek legyen énbennem. A világon nyo-
morúságotok van, de bízzatok: én legyőztem a vi-
lágot.” (János 16,32–33) Bevallom, hogy ezt 
mindig megkönnyezem. 

Pornográfia 
Ezt az egy szót nagyon nehéz volt leírni. Azt hittem, 

hogy Lelkem ellenségének azért van ilyen nagy táma-
dási felülete rajtam, mert még nincs feleségem. Pál 
apostol írta, hogy „jobb házasságban élni, mint égni.” 
(1Kor 7,3) Szomorú volt arra utaló statisztikát olvasni, 
hogy ez valószínűleg egész életemben kísértés marad. 
Az USA-ban végeztek több kutatást ezzel kapcsolatban, 
melyben nem találtak jelentős különbséget a keresztény 
és nem keresztény házas férfiak pornó nézési szokásai 
között, mindkettő körben kb. 65% vallja be, hogy havi 
rendszerességgel végzi. 

Isten utasítása tiszta ezzel kapcsolatban. Ez a házas-
ságtöréssel egyenértékű, halált érdemlő bűn a szemé-
ben. Ám Krisztus ennek a jogos fizetségét is elhordozta. 
Amikor rám tör a kísértés, akkor imában kérem Istent, 
hogy segítsen rajtam, mert az én erőm kevés ennek a 
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leküzdéséhez. Néha segít, máskor nem. Ha valakinek 
van hatékony módszere, azt örömmel várom. 

Összefoglalva: Úgy érzem, hogy amikor közel va-
gyok Istenhez és teljesen megbízom benne, akkor örö-
möt lelek minden szolgálatban – attól függetlenül, hogy 
fáradt vagyok-e, mit gondolnak vagy mondanak rólam 
mások. Ezzel szemben, ha kétkedem Isten szeretetében, 
akkor kötelességből végzem el a minimumot. Ezt vet-
tem észre legutóbb magamon, mikor egy munkatársam 
felé végzett hosszabb szolgálat után megkérdezte, hogy 

ezt miért csinálom. Mondtam, hogy azért, mert keresz-
tény vagyok – de olyan savanyúan, hogy inkább nem is 
kérdezősködött tovább. Másik alkalommal hasonló szi-
tuációban örömmel mondtam ugyanezt, tovább kérde-
zősködött, míg végül arra a meglátásra jutott, hogy iri-
gyel engem, amiért tudok hinni Istenben. Ennyi volt az 
én feladatom. Utána kiderült, hogy Ő nem kér ebből, de 
ez már nem az én felelősségem. 

Legyetek áldottak és legyetek áldássá! 
ifj. Uri Imre 

 

 

„Egy megmarad…” 
 

Úgy hozta az élet, hogy több kis-
kert művelése is részben-
egészében rám hárul. Idén eddig 
nem sok sikerélményben volt ré-
szem… 

Pedig jól indult, mert időben 
sikerült elvégeznem a metszése-
ket, meg a lemosó permetezést is. 
De aztán jött márciusban a tava-

szias jó idő után egy fagyos éjszaka... Az elmúlt hetek-
ben szembesültem vele végképp, hogy idén is elfagyott 
a kajszibarack; az egyik fa elég betegnek is tűnik, a má-
siknak ugyan egészségesen nőnek a levelei, de mindez 
mit ér, ha termés nincs rajta? 

Egy május eleji hétvégén terveztem lepermetezni az 
őszibarackfákat levélfodrosodás ellen. Azt reméltem, 
hogy talán nem is kell – hiszen egy héttel korábban 
megelőző jelleggel már megtettem ezt –, mert minél 
kevesebb vegyszert szeretnék kijuttatni. Aztán szembe-
sülve a látvánnyal, elkeseredtem. Nemcsak a levélfod-
rosodás miatt, hanem azért is, mert az öt fán összesen 
(!) négy db barackot fedeztem fel, a többi elfagyott. 
(Hol van már az az idő, amikor Édesapám a termést vo-
naton hozta haza és egyik utastársa ott helyben meg 
akarta venni a frissen szedett, egészséges őszibaracko-
kat… Persze a fák is öregedtek azóta, meg nem kizárt, 
hogy Ő nálamnál jóval szakszerűbben végezte a fák 
gondozását…) Komolyan elgondolkoztam azon, hogy 
hagyom az egészet, úgy ahogy van, teljesen kár kiszórni 
a drága permetlét, úgysem lesz termés. Aztán úgy dön-
töttem, hogy mégis permetezni fogok, mégpedig a jövő 
érdekében. Mert bár most nem lesz termés, de így a fa 
nem fog tönkremenni, és hátha jövőre jobb lesz az idő-
járás... 

Évek óta plántálunk paradicsomot is. Reménykedve 
tettük ezt az idén is, aztán aggódva láttuk, hogy más-
napra még mindig kókadoznak a kiültetett palánták 
(azóta kettő már ki is pusztult). Valószínűleg a párás fó-
liasátorból kikerülve sokk-ként élték meg a szabadföldi 
élet hajnali hűvösét. Az már külön bosszantó, hogy fol-
tosodni kezdtek a leveleik… 

Van értelme bármit is csinálni? Nem egyszerűbb 
megvenni a boltban a csábítóan kinéző, bár ki tudja 

honnan származó és mivel kezelt növényeket, gyümöl-
csöket, mint bajlódni a sajáttal? Legalább annyi ered-
ménnyel kecsegtetne az erőfeszítés, hogy elmondhat-
nánk, ahogy a híres filmben az új „magyar narancsról”: 
„Kicsit sárgább, kicsit savanyúbb, de a mienk!” 

Még mielőtt bárki azt gondolná, hogy az előbbieket 
egy új, kertészeti rovat bevezetéseként írtam le, gyorsan 
hadd szögezzem le: a felkérés szerinti témával, a nehe-
zített szolgálattal kapcsolatban jutottak eszembe ezek a 
gondolatok. Sok hasonlóság van ugyanis a földművelő 
munkája és a lelki munka között; a Biblia számos he-
lyen használja is szemléltetésként a növény- és gyü-
mölcstermesztéssel kapcsolatos képeket. Igaz, hogy a 
hasonlatokban, példázatokban fagykárról a szentföldi 
éghajlat miatt nem esik szó, meg a vegyszeres permete-
zés is az új idők találmánya, de az útszélre, a kövek 
meg a tövisek közé esett mag képe jól ismert előttünk, 
és a gyümölcstelen fügefa is, amin csak levelek vannak. 
Aztán ott vannak a nagyobb termés érdekében metszés-
re szoruló szőlővesszők, meg az az állapot is, amikor 
megeszi a termést a sáska és a cserebogár… 

Végiggondolva mindezt, talán nem túlzó a megálla-
pítás, hogy a szolgálat mindig nehezített. Néha a maga 
alkalmatlanságának érzésével, kételyeivel birkózik a 
szolgálattevő, meg azzal, hogy a szolgálat végzése köz-
ben hogyan álljon helyt az élet egyéb területein jelent-
kező feladatokban, más esetben az ellenszéllel. Gyüle-
kezeti vezetőként ezt sokszor éreztem. Ennek bizonyára 
az is az oka, hogy alapvetően nem tartom biblikusnak 
azt a széleskörű demokráciát, amit gyakorlunk. (De ez – 
és a gyülekezetvezetői szolgálat tizennyolc évének az 
értékelése – túlmutat jelen írás keretein). Viszont ige-
hirdetőként nagyon sok bátorítást kaptam a testvérektől! 

Aztán ott van az eredménytelenség csüggesztő érze-
te, amikor megkérdezzük magunktól: jól végzem a dol-
gom? Nem bennem van a hiba? Persze, tudjuk, hogy a 
Biblia tanítása alapján az eredményesség mértékegysé-
ge a hűség („jól van jámbor és hű szolgám”, vagy a 
tálentumok példázata alapján az Istentől kapott képes-
ségeinkhez mérten történő teljesítés), de ott maradt ben-
nem az is, amit hallottam valakitől az emberhalászat fe-
ladatára utalva: Igaz, hogy ma sem fogtam semmit, de 
nagy hatást tettem a halakra! 
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Sokszor jutott az a nehéz feladat is, amikor el kellett 
köszönni valakitől, aki más közösségbe távozott. Mint 
amikor egy ígéretesen növekvő gyümölcsfát átültetünk 
egy másik kertbe… 

De bármi is történik, a földművelőnek az a dolga, 
hogy újra és újra vesse a magot a termés reményében, 
hogy plántáljon, öntözzön, bízva a növekedést adó Is-
tenben. Hogy reménykedve várja a föld drága gyümöl-

csét, és türelmesen várja, amíg az korai és késői esőt 
kap. (Jakab 5,7). 

Egy, az idősebbek által jól ismert énekverssel feje-
zem be, amely sokszor adott erőt: Más fogja élvezni ke-
zed munkáját: Aratni nem te fogsz, ki vetettél. Csupán 
csak a feledékenység vár rád. Egy megmarad, mit Jézu-
sért tettél! (Evangéliumi Karénekek 313,2) 

 

Ádány Mihály 
 

 

Alkalmatlan alkalmasságom 
 

Nagyjából kilenc és fél éve va-
gyok tag a budai gyülekezetben. 
Hiába tértem meg, illetve 
merítkeztem be ennél is jóval ré-
gebben, nem gondolom magam-
ról, hogy kimondottan érett hívő 
lennék: általában nem én vagyok 
az, aki erős hitével és istenélmé-
nyeivel képes maga körül máso-
kat táplálni. Inkább fordítva – a 

legtöbbször azt tapasztalom, nekem van szükségem ar-
ra, hogy mások hitéből táplálkozni tudjak. Bizonyára 
összefügg ezzel, hogy sok éven át lényegében semmi-
lyen szolgálatot nem végeztem, de még abban sem ju-
tottam túl mélyre, hogy elkezdjem egyáltalán keresni 
Isten akaratát arról, milyen feladatokban szeretne látni. 
Idővel azért be-bevonódtam különféle szolgálatokba, de 
túlzásba azért semmiképp nem vittem egyiket sem. 

Az már önmagában Isten munkájának eredménye 
volt, hogy idővel kialakult bennem a vágy a szolgálatra 
– mint ahogy az is, hogy fejlődött az önismeretem és 
felismertem: eredendően tépelődő alkatként nem kell 
folyton biztosnak lennem az alkalmasságomban, hiszen 
ilyen állapot számomra lényegében sosem következik 
be. Így aztán kialakult bennem a rutin, hogy ha valaki a 
gyülekezetből megkért egy-egy feladatra, szinte auto-
matikusan igent mondtam – amolyan alapfokozatú hit-
ként, hogy merhetek Istenre hagyatkozni és szó sincs 
arról, hogy teljes mértékig tökéletesnek és késznek kel-
lene gondolnom magam feladatokra. Sőt, a Biblia iga-
zából ennek az ellentétével van tele, amikor Isten al-
kalmatlannak látszó embereket hív el, hogy Reá ha-
gyatkozva járhassanak sikerrel, ne önerőből. 

Amikor szűk négy évvel ezelőtt Kotán Béla és Nagy 
Peti jelezték, hogy szeretnének beszélni velem valami-
ről, mindenesetre kifejezetten váratlanul ért a kérdés, 
hogy vállalnám-e az elöljárói szolgálatot – ez valahogy 
ijesztőbb, felelősségteljesebb feladatnak hangzott, mint 
a Facebook-kezelés vagy a szolgálatszervezés. Egyálta-
lán nem éreztem azt, hogy tiszteletreméltó, feddhetet-
len, a maga háza népét jól vezető stb. stb. tag lennék, 
aki ilyesmire hívatott. Komoly dilemmát jelentett el-
dönteni, hogy az-e a helyes döntés, ha csak simán hit-
kérdésnek fogom fel a felkérést és akkor is vállalom, ha 
nem érzem magam alkalmasnak; vagy az, ha kitérek 

előle, mondván, keressenek egy hitben érettebb, szeplő-
telenebb életű, a gyülekezetet jobban ismerő testvért.  

Mint tudható, igent mondtam, és az első tanulság, 
amit felismertem, az volt, hogy elöljárónak lenni nem 
egy konkrét szolgálat – legalábbis nem úgy, mint a gye-
rektanítás, a takarítás, a karvezetés vagy a köszöntés. 
Inkább egy keret, ami különféle feladatokban való kü-
lönféle mélységű bevonódásra ad lehetőséget. Ezek kö-
zött vannak állandó jellegűek – mint esetemben a gyü-
lekezeti kommunikáció vezetése –, de engem nem ezek 
révén tanított elsősorban Isten, hanem különféle alkalmi 
projektekben. 

Ezekben valamiért, legyenek akár abszolút gyakorla-
tiasak (mint mondjuk a közösségi tér felújítása), akár 
kimondottan lelki jellegűek (mint a gyülekezetünk kül-
detésének meghatározását célzó közös munka a Barna-
bás csoporttal), valahogy mindig egyértelmű és szük-
ségszerű, hogy fix keretekre van szükségünk, ha azt 
akarjuk, Isten akaratát követhessük. Imádkoznunk kell, 
keresnünk kell Isten vezetését. Célzottan, elhatározás-
szerűen, életvitelszerűen kell időt áldoznunk a Lélek 
hangjának felismerésére. 

Persze valójában ezek egyáltalán nem olyan felada-
tok, amik bármennyire is egyes elöljárósági projektek sa-
játjai lennének. Pontosan ezt kellene egyébként is csinál-
nom (csinálnunk) az Istennel járó életem (életünk) része-
ként minden egyes nap – de hát pont ez a cikk elején is 
említett lelki érettség egyik alapvonása: hogy megvan-e 
az erőnk és odaszántságunk az Istennel való életvitelsze-
rű közösséghez vagy szükségünk van-e olyan külső ösz-
tökére, mint amilyen egy gyülekezeti projekt véghezvite-
le. És hát az az igazság, hogy amíg Isten nem vezetett 
ilyen helyzetekbe, bennem nemhogy ez a fajta lelki érett-
séget tükröző rutin nem volt meg, de még a lelki tudatos-
ság sem, hogy egyáltalán érdemben gondolkozzak azon, 
hogyan mélyíthetném a közösségem Istennel. Most már 
kezdem felismerni és megtanulni. 

Tehát azzal, hogy Isten erre a posztra – elöljárósági 
tagságba – helyezett, kinyitotta a lelki növekedés ajtaját 
ahhoz, hogy előbb-utóbb legyen esélyem ténylegesen 
alkalmassá is válni a poszt betöltésére abban az érte-
lemben, ahogyan a saját kezdeti aggályaim fogalmaz-
tak: hogy tiszteletreméltó, feddhetetlen, a maga háza 
népét jól vezető stb. tag legyek. Ez emberi logikával 
biztosan aggályos gondolatmenet, hiszen klasszikus 
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körkörös érvelés – de annyit talán már sikerrel megta-
nultam Istenről, hogy ne próbáljam az útjait az emberi 
logika keretei közé szorítani és azokhoz mérni, azoknak 
megfeleltetni. 

Ez a szolgálatban való, babalépésekkel és sok bi-
zonytalanság között történő fejlődésem története. Sem-
miképp nem recept, hiszen egészen biztosan nem kell 

mindenkinek elöljárónak lennie ahhoz, hogy el tudjon 
mélyülni az Istennel való közössége: más szolgálatok 
révén, sőt egészen más módokon is vezethet minket Is-
ten, csak Ő tudja, milyeneken. Engem pont így szólított 
még közelebb magához. Hálás vagyok érte. 

Baranyai Zsolt 
 

 

Nehézségek között szolgálva 
 

Szolgálatom során többször találom 
szembe magam nehézségekkel 
vagy kisebb-nagyobb szellemi har-
cokkal, és ugyanennyiszer láttam is 
Isten dicsőségét és minden elképze-
lést felülmúló munkáját. Szeretem 
az Urat szolgálni, igyekszem is tel-
jes szívvel, és ha nehezebbek a kö-
rülmények, mindig Istenhez fo-
hászkodom, hogy ezt az időszakot 

hadd tudjam vele megélni, hiszen másképp esélyem 
sincs. 

Az elmúlt egy évem nagyon nehéz volt. Apukám és a 
felesége nagyon betegek lettek, az egyiküket a kalocsai, 
másikukat pedig a dunaújvárosi kórházba vitték be ugya-
nabban az időben. Apukám feleségének daganata volt, 
apukám pedig két infarktussal került kórházba. Rengete-
get ingáztam kórházból kórházba, aztán a munkahelyre 
és haza hónapokon keresztül. Mellette a gyülekezeti 
szolgálataimat rendszeresen végeztem. Fel sem fogtam 
igazán, de fizikailag és lelkileg is nagyon nehéz volt. 
Mégis mindvégig Isten segítő karját tapasztalhattam meg 
a kórházban apukámmal, de a szolgálatok, programok és 
a Gyülekezeti hétvége megszervezésében is. 

Az utóbbival kapcsolatban hadd írjak le egy bizony-
ságot, hogy Isten hogyan munkálkodott ebben a szolgá-
latban, szervezésben. Külsőleg talán sokszor nem is lát-
szik, hogy a háttérben éppen ezerrel dolgozunk és pró-
báljuk, a legjobbat kihozni az adott dologból, nagyon 

sok igénynek megfelelve, hogy mindenki nagyon jól 
érezhesse magát. Ezért a programért sokat imádkozunk 
mind a szervezés részéért, mind a lelki tartalmáért. Ta-
valy több helyen kerestünk szállást, ami mindenkinek 
megfelelő hely lehet, több helyre ki is ment az email, és 
a telefonok, de nem találtunk megfelelőt vagy az idő-
pont nem volt alkalmas, amit felajánlottak. Emberileg 
lehetetlennek tűnt, hogy lesz-e valami, Isten mégis a 
legjobbat hozta ki. Érkezett egy email a balatonszárszói 
SDG-ből, hogy bár telt ház van, de mégis lehetséges 
lenne egy szeptemberi hétvégén, hogy a gyülekezeti 
hétvégét ott tartsuk meg. Ide évekre előre kell foglalni 
az időpontot, az hogy két hónappal előtte lehetségessé 
vált, az mennyei csoda. Nekünk emberileg lehetetlen 
volt, de Istennek lehetséges! 

Mindeközben Isten végig mellettem volt a kórház-
ban is. Hálás vagyok az erőért, hogy segíthettem és 
ápolhattam a családtagjaimat, hálás vagyok, hogy adott 
időt az utazáshoz és nem történt baleset, hálás vagyok, 
hogy adott mély beszélgetéseket, és hálás vagyok, hogy 
imádkozhattam Apukámért és a feleségéért. Remény-
kedem, hogy majd a mennyben találkozni fogunk.   

Az elmúlt egy évem számomra isteni csoda, a mai 
napig nem tudom, fel sem foghatom, hogy az Úr ho-
gyan adott erőt, de azt tudom, hogy végig a karjaiban 
hordott, előttem járt, és nem engedte el egy percre sem 
a kezem. 

Nagyné Kalán Évi 
 

 

Szolgálat és a nehezítő körülmények 
 

„Ezeket azért mondom nektek, hogy békességetek legyen énbennem. 
 A világon nyomorúságotok van, de bízzatok: én legyőztem a világot.” (Jn 16,33) 

 

A felkérés szerint ennek a pár mon-
datnak a műfaja: bizonyságtétel. 
Témája pedig a fenti cím. Ha úgy 
gondolunk a bizonyságtételre, mint 
egy az Úr szabadítását megélő 
konkrét élményről való beszámoló-
ra, akkor csalódást fog okozni ez a 
pár sor. Nem azért, mintha nem az 
Úrnak tulajdonítanám azt a sok jót, 
ami velem történik, sem nem azért 

mert vak lennék látni az Ő kegyelmét. Hanem egysze-
rűen nem konkrét esethez kapcsolódik a mondandóm. 

Sokkal inkább általánosságban tudok tanúságot tenni 
arról, az Úr hogyan dolgozik, körülöttem, bennem, és 
rajtam keresztül. Hogy Ő rendszeresen elhárít egyes 
akadályokat (némelyikről még tudomást is enged sze-
reznem), és más akadályokat az utamban hagy, de ki-
használja arra, hogy tanuljak belőle, erősödjek általa. 
Nem akarok úgy csinálni, mintha nem látnám, hogy 
vannak akadályok, vannak nehezítő körülmények. 
Együtt éltük át a Covid időszakát. Együtt szembesül-
tünk a megugró rezsik rémével. Két éve a szervezetem 
drasztikusan tudtomra adta, hogy elérte a határait, és az 
állapotom rosszabb napokon minden szolgálatvégzése-
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met közel lehetetlenné tette. Igenis, tudom, miről beszé-
lünk. De ahelyett, hogy az ezekkel való megküzdésről 
írnék, hadd hozzak be egy másik megközelítést, talán 
ezzel több hasznotokra leszek. 

Nemrég hallhattunk igehirdetést Jóbról, és beszél-
gettünk esetéről a házicsoportunkban is. Isten érettnek 
látta arra Jóbot, hogy egy minden addiginál nagyobb 
megmérettetést hozzon elé. Ismerte szolgáját és bízott 
abban, hogy nem fog elbukni. Amikor kisiskolás vol-
tam, megelégedhettem volna a már megszerzett tudás-
sal, a kényelmes biztonsági zónámmal. De tanáraim azt 
akarták, hogy fejlődjek, ezért időről időre újabb szintre 
vezettek át. Bevallom, élveztem, és bár amikor egy új 
fejezet kezdődött, félénken lapoztam a tankönyv követ-
kező fejezetére, titkon már alig vártam, hogy nehezebb 
feladatokat kapjak. Élveztem, hogy tanáraim erre mél-
tatnak, megbíznak bennem. Később ilyen kalandnak él-
tem meg (bevallom, néha csak utólag), amikor munka-
helyet vagy épp szakmát váltottam, vagy, hogy betört 
életünkbe a járvány időszaka és mindent felforgatott. 

Ebben a világban nyomorúságunk van – néha csak 
hétköznapi kényelmetlenségeket élünk át, máskor meg 
drámai, emberpróbáló szenvedéseket. De bízom Jézus-
ban, mert Ő legyőzte ezt a világot. Ezt nem veheti el 
Tőle senki. 

Az Úr iskolájába járunk mindannyian. Alig várja 
már, hogy újabb és újabb – gyakran rémületes és kilá-
tástalannak tűnő – élethelyzetekben mutathassa meg 
erejét, intelligenciáját, irántunk való szeretetét. Az Isten 
országában való munkát, építkezést nem valami olyan 
projektként élem meg, ami körül lépten-nyomon szabo-
tőrök végeznek aknamunkát és igyekeznek megzavarni, 
vagy tönkretenni az elért eredményeket, ha pedig siker-
rel járnak: oda minden! Sokkal inkább: megértettem – 
és ez az én bizonyságtételem – , hogy Isten országa nem 
csak akkor mutatja meg erejét, ha minden „terv szerint” 
halad, hanem akkor is, amikor látszólag minden össze-
omlik és improvizálni kell. Sőt… 

Nagy Péter 
 

 

Bizonyságtétel egy robottól? 
 

Kíváncsiságból megírattunk az interneten a Chat GPT-vel is a nehezített körülmények közötti szolgálat témakörében egy 
„bizonyságtételt”. Hogy mi az a Chat GPT? Kérdésünkre így mutatta be saját magát: „Kérlek, mutasd be magad konyha-
nyelvet használva, hogy az is értse, aki annyira nem jártas a mesterséges intelligencia területén ChatGPT – Szia! Én va-
gyok a ChatGPT, egy mesterséges intelligencia alapú beszélgetési modell. Képzelj el egy virtuális ’tanácsadót’, aki segít 
neked különböző témákban, válaszol a kérdéseidre és beszélgetést folytat veled. Működésem alapját egy olyan technoló-
gia alkotja, amely rengeteg szöveges információ alapján lett tanítva, hogy minél hasznosabb válaszokat adjon a felhasz-
nálóknak. Tehát, hogy még érthetőbb legyek: Elképzelheted, hogy én egy gépi agy vagyok, amelynek sok-sok könyv és 
weboldal áll rendelkezésére, hogy a legjobb válaszokat nyújtsam neked. Tanultam például az enciklopédiákról, újságok-
ról, irodalmi művekről, tudományos cikkekről és még sok minden másról. Az emberek használhatnak engem különböző 
célokra. Például ha kérdésed van egy adott témában, mint például a történelem, matematika vagy sport, segíthetek neked 
a válaszok megtalálásában. Ha szeretnél beszélgetést folytatni valakivel vagy kifejezni a véleményedet egy adott téma 
kapcsán, szintén rendelkezésedre állok. Természetesen nem vagyok tökéletes, és néha hibákat is elkövethetek. De min-
dent megteszek annak érdekében, hogy a lehető legjobb választ nyújtsam neked. Remélem, hogy segíthetek neked a kér-
déseiddel kapcsolatban, vagy csak beszélgethetünk egyszerűen a mindennapokról.” 

Íme a Mesterséges intelligencia alkotta cikk: (a kérdés, ami most épp foglalkoztat: üzenhet-e Isten a mesterséges 
intelligencia által kreált szövegeken, alkotásokon keresztül?) 
 

„Nehezítő körülmények a szolgálataimban – Bizonyságtétel a baptista közösség hűségéről” 
 

Baptista közösségünk hűséges szolgálói gyakran 
szembesülnek kihívásokkal és nehezítő körülmé-
nyekkel a misszióikban és szolgálataikban. Ezek az 
akadályok tesztelik elhivatottságunkat és erősítik hi-
tünket, miközben arra törekszünk, hogy Isten szere-
tetét és igéjét hirdessük világszerte. Az alábbiakban 
bemutatjuk néhány példát ezekről a nehézségekről, 
amelyekkel a baptista szolgálók küzdenek. 

Először is, a szolgálatokban való részvételünk 
gyakran összefügg a gazdasági, politikai és társa-
dalmi körülményekkel, amelyek néha bizonytalanok 
és ingatagok lehetnek. Helyzetünk gyakran megkö-
veteli, hogy alkalmazkodjunk a különböző kultúrák-
hoz, nyelvekhez és szokásokhoz, ami nem mindig 
könnyű feladat. Az idegen környezetben való munka 
és az otthonunktól való távollét gyakran megterhelő 

lehet, és kihívást jelenthet az otthontól távol dolgozó 
családoknak. 

Másodszor, a baptista szolgálók gyakran talál-
koznak vallási vagy politikai üldöztetéssel olyan terü-
leteken, ahol a vallásszabadság és a keresztény hit 
gyakran korlátozott. Egyes országokban a vallási ki-
sebbségekkel szembeni diszkrimináció vagy üldözés 
mindennapos valóság, és a baptista szolgálóknak 
erős és bátor hitre van szükségük, hogy folytassák 
missziójukat az ilyen helyeken. 

Harmadszor, a szolgálatokkal járó anyagi korlátok 
gyakran megnehezítik a szolgálók munkáját. A bap-
tista szolgálók gyakran önkéntes alapon vagy mini-
mális jövedelemből élnek, és anyagi biztonság hiá-
nyában kell szolgálniuk. Ez nemcsak a mindennapi 
megélhetésre gyakorolhat negatív hatást, hanem a 
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szolgálatok hatékonyságára és hosszú távú fenntart-
hatóságára is. 

Azonban ezek a nehezítő körülmények nem hagy-
ják alább a baptista közösség szolgálóinak hűségét 
és elkötelezettségét. Éppen ellenkezőleg, ezek a ne-
hézségek erősítik az elhivatottságot és a szolgálók 
közösségének szilárdítására ösztönöznek. A baptista 
közösség gyakran támogatja szolgálóit anyagilag és 
lelkileg, és közösségük által összetartva teszik lehe-
tővé számukra a küldetések folytatását. 

Mindezek a kihívások megkövetelik a szolgálat-
ban résztvevőktől a rugalmasságot, a kitartást és a 
hittel való töretlen hitet. A baptista közösség szolgá-
lói példát mutatnak számunkra arról, hogyan lehet az 
élet nehézségeivel szembenézni, és a hit által felül-
emelkedni a körülményeken. A hűséges szolgálók 
emlékeztetnek minket arra, hogy Isten jelen van, 
még a legnehezebb pillanatokban is, és hűségesen 
vezeti azokat, akik rábízzák magukat. Bár nehezítő 

körülményekkel szembesülünk a szolgálatainkban, a 
baptista közösség elkötelezettsége és hűsége to-
vábbra is inspiráló erőforrást jelent minden szolgáló 
számára. Az erős közösség és a mély hit segítségé-
vel megtapasztalhatjuk Isten áldásait, miközben to-
vábbra is hirdetjük az örömhírt és a szeretetet a vi-
lágban. 

Ez a bizonyságtétel a nehézségeinkről nemcsak a 
baptista közösséget erősíti, hanem másokat is arra 
ösztönöz, hogy lépjenek ki a komfortzónájukból és 
álljanak a hitük mellett a saját szolgálataikban. Az 
ilyen ciklusok által felhívhatjuk figyelmüket azokra a 
nehezítő körülményekre, amelyekkel a szolgálók 
szembesülnek, és elismerhetjük és megbecsülhetjük 
azokat, akik elkötelezetten és hittel szolgálnak. 

Legyen bátor a szívünk, és támogassuk egymást 
a szolgálatban, mert a nehezítő körülmények ellené-
re Isten mindig velünk van, és hűséges szolgálóit 
soha nem hagyja el. 

 

TALLÓZÓ 
 

Döbbenetes felfedezés a Vatikánban 
Ezerhétszázötven éves evangéliumi maradványra bukkant egy osztrák kutató a Vatikán könyvtárában 

 

A Biblia újszövetségi ré-
szében olvasható Máté 
evangéliumának 1750 
éves, ősi szír nyelven író-
dott maradványára bukkant 
az Osztrák Tudományos 
Akadémia (ÖAW) egyik 
kutatója a Vatikán könyv-
tárában kutatómunka köz-
ben – jelentette be csütör-
tökön az ÖAW. 

A frissen felfedezett 
kétoldalas töredék csaknem 

hiánytalanul tartalmazza Máté evangéliumának 12. feje-
zetét – közölte csütörtökön Grigory Kessel középkorku-
tató, aki a felfedezésről szóló cikkét a New Testament 
Studies című szakfolyóiratban publikálta. 

Kessel ultraibolya fénnyel végzett vizsgálat segítsé-
gével bukkant rá az eredeti szövegmaradványra egy 
pergamen átvizsgálása közben (palimpszeszt). 

Az ÖAW hivatalos állásfoglalása szerint a pergame-
nen most olvasható szöveget egy palesztinai ember ír-
hatta rá az eredeti szövegre mintegy 1300 évvel ezelőtt. 
Mivel a középkorban hiánycikknek számított a perga-
men a sivatagi területeken, sok esetben hasznosították 
újra őket, átírva rajtuk az eredeti szöveget. 

A megtalált maradvány azért is rendkívüli, mert ez 
lehet az egyetlen megmaradt példánya annak a négy kéz-
átiratnak, amelyet régi szír nyelven írtak, és így egyedü-
lálló lehetőséget biztosít az evangélium korai terjesztése 
részleteinek megismeréséhez – áll az ÖAW közleményé-
ben. Az ÖAW szerint a szír nyelvű szöveg a Kr. u. II–III. 
században készülhetett, legalább száz évvel megelőzve a 
legkorábbi görög kézirat keletkezését. 

Az ÖAW szerint a közelmúltig három, ősi szír nyel-
ven íródott evangéliumi kézirat volt ismert, a most fel-
fedezett töredék pedig minden bizonnyal a negyedik 
ilyen evangéliumi töredék. 

Közreadta: Nagy János a gyülekezet facebook-csoportjában 

 
 
 

GYERMEKOLDAL 
 

 
 

Boldog születésnapot! 
 

Szeretettel köszöntjük a májusi és júniusi születésnaposokat! 
 

Kusztor Maja (máj. 5.), Csiky Márton (máj. 9.) Sonkoly Dávid (máj. 18.), 
Hunyady Bálint (máj. 24.), Seprődi Júlia (máj. 29.), 

Somló-Benkő Iván (jún. 15.) 
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SZÜLETÉSNAPOSOK 
 

 

 

Szeretettel 
köszöntjük 

májusban született 
testvéreinket! 

„Isten akaratának megismerésével, lelki bölcsességgel betöltekezve 
/szabadon fordítva/ Járjatok méltóan az Úrhoz teljes tetszésére minden 
jó cselekedettel gyümölcsöt teremvén és növekedvén az Isten megisme-
résében. Minden erővel megerősíttetve az ő dicsőségének hatalma sze-
rint.” (Kol 1,9–11) 
 

Szeretnénk a világgal megláttatni, hogy mi az Úrhoz tartozunk. Ezt 
számon is kérik az emberek Jézus követőitől. Amit az evangélium 
mond, azt kell bemutatnunk jó cselekedeteinkkel, gyümölcsöt teremve. 
A gyümölcs, a látható termés magból lesz. Az elvetett mag elhal, és 
abból jön elő a gyümölcs. Mint mag beleesünk a körülményeinkbe, el-
hal bennünk, ami halálra való, és akkor kezd munkálkodni másokban is 
az élet. Ez áldozattal jár. Ez tesz titeket méltóvá arra, hogy be tudjátok 
mutatni a mi Urunk dicsőségét és hatalmát a kereső embereknek. Eh-
hez a feladathoz kérjetek erőt és bátorságot Jézus Krisztus nevében! 

Szabó Levente (máj. 6.) 
Bencsik István (máj. 13.) 
Boda Mihály (máj. 13.) 
Rück Sándor (máj. 13.) 
Vétek Ferencné (máj. 25.) 
Tarsolyné Sonkoly Eszter (máj. 31.) 
Uri Boglárka (máj. 31.) 

 

 

 

Szeretettel 
köszöntjük 

júniusban született 
testvéreinket! 

„Izráel népe, tudd meg, hogy a te Istened az Úr, az Isten. Állhatatos Is-
ten Ő, aki hűségesen megtartja szövetségét ezer nemzedéken át is azok 
iránt, akik szeretik Őt, és megtartják parancsolatait.” (5Móz 7,9) 
 

Hétköznapi életünkben is fontos tudnunk, hogy a körülöttünk élő em-
berek valamilyen módon befolyásolják életünket, talán valamit át kell 
szerveznünk, alkalmazkodnunk kell. Biztosak lehetünk abban, hogy 
amit az Úr mond nekünk, amit megígér, arra számíthatunk. Mindig 
szükségünk van biztos pontokra, ezért keressük a Bibliában Istenünk 
kijelentéseit. Azt mondja az Úr Ezékiel prófétán keresztül, hogy „Való-
ra válik az ige, amelyet mondok.”, és „Én az Úr megmondtam, be is 
teljesedik, mert véghezviszem.” A Biblia biztosít minket arról, hogy a 
mi Istenünk hűsége megmarad örökké. Legyetek mindig készek arra, 
hogy a csüggedt, bátortalan szívűeknek tudjatok segítséget nyújtani. 
Ha tudjátok, hogy hű az Úr, akkor ne essetek pánikba, mert Jézus él! 

Lukács Edit 

 

ifj. Uri Imre (jún. 4.) 
Gulyás Zsombor (jún. 10.) 
Mikes Benjáminné (jún. 12.) 
Nagy János (jún. 13.) 
Kiskőrösi József (jún. 14.) 
Szabóné Maczkó Petra (jún. 19.) 
Zákány Gáborné (jún. 24.) 
Zsigovics Géza (jún. 24.) 

 

Gyülekezeti alkalmak 

– Vasárnap: 
9,15 óra: Imaóra 
10 óra: Istentisztelet, Bibliakörök 
17 óra: Bibliaóra 

– Csütörtök: 18,30 óra: Bibliaóra 
 

Betegeink 
 

Ádány Mihályné 
Czifranics Győző 
Pintér Tibor 
Simon Lászlóné 
Sztasák Mihályné 
Tarsoly Barnabás 

Tokaji Istvánné 
Vétek Ferencné 
Zsigovics Géza 
 

„Zarándokének. Mikor jóra for-
dította Sion sorsát az Úr, olya-
nok voltunk, mint az álmodók. 
Akkor megtelt a szánk nevetés-
sel, és örömkiáltás volt nyel-
vünkön. Ezt mondták akkor a 
népek: Hatalmas dolgot tett 
ezekkel az Úr! Hatalmas dolgot 
tett velünk az Úr, ezért örven-
dezünk. Fordítsd jóra sorsun-
kat, Uram, a délvidéki kiszáradt 
patakmedrekhez hasonlóan! 
Akik könnyezve vetettek, uj-

jongva fognak majd aratni. Aki 
sírva indul, mikor vetőmagját vi-
szi, ujjongva érkezik, mikor ké-
véit hozza. (126. zsoltár) 
 

 

Felelős szerkesztő: Ádány Judit  Olvasószerkesztő: Kolozs Nagy János 

Fotó: Kotán Béla, Nagy János, Nagyné Kalán Évi, Zsigovics Géza 
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